
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r فرهنگ وهنرسه شنبه 21 شهریور 1402  سال هشتم   شماره 62258

 تدوین سند ملی موسیقی پس از ۹ سال

تدوین پیش نویس سند موسیقی پس از تعویق ۹ ساله 
به پایان رسید؛ ســندی که می تواند در صورت تصویب 
در شــورای عالی انقلاب فرهنگی، پس از سال ها مانع از 
موازی کاری ها در حوزه موســیقی شــود و دوراهی ها را 

شفاف سازی کند.
به نقل از روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
جلسه شورای هنر کشور روز دوشنبه بیستم شهریور با 
ریاســت محمدمهدی اسماعیلی )وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی( و دبیری محمدحســین ایمانی خوشخو و با 
حضور حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه )دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی( با دستور جلسه ادامه بررسی سند 

ملی موسیقی کشور برگزار شد.
اســماعیلی در این نشست از تدوین و بررسی سند ملی 
موسیقی خبر داد و گفت: همانطور که وعده داده بودیم 
با همکاری صمیمانه اعضای شورای هنر، فرایند تدوین و 
بررسی سند ملی موسیقی در این شورا به پایان رسید و با 
انجام ویرایش نهایی برای تصویب و ابلاغ به شورای عالی 

انقلاب فرهنگی ارسال می شود.
وی افزود: این سند مبتنی بر اندیشه، آرا و فتاوای فقهی 
امام راحل )ره( و رهبر معظم انقلاب اسلامی تدوین و بر 
ارتقای فضای موسیقی انقلاب و پیراستن از آسیب های 

موجود استوار شده است.
اســماعیلی تاکید کرد: تاکنون همه دســتوراتی که در 
این شورا مصوب شــده، به مرحله اجرا رسیده و نقاطی 
که نیاز به بازتعریف دارد شناســایی و در حال پیشرفت 
است. به طور کلی سعی شده مصوبات شورای هنر با سایر 
بخش های تصمیم گیری در کشور هماهنگ باشد و خارج 

از سیاست گذاری های کلان کشور نباشد.
وزیر فرهنگ به نظر اعضای شورای هنر در فراهم کردن 
زمینه ورود نخبگان و برگزیدگان جشنواره ها به دانشگاه ها 
اشاره کرد و گفت: این موضوع می تواند از نقاط تحول در 

وضعیت فرهنگی و علمی کشور باشد.
وی در پایان تاکید کرد: پیشنهاد می کنم یک دبیرخانه 
اجرایی و ســتاد عملیاتی هماهنگی اجــرا با همکاری 
نهادهای اصلی کشور و خانه موسیقی زیر نظر شورای هنر 
تاسیس شود تا مصوبات این شورا توسط آن و با تشکیل 

ستاد احتمالی پیگیری شود.
در جلســه امروز شــورای هنر بخش هفتم سند ملی 
موســیقی با عنوان الزامات اجرایی از سوی اعضای شورا 

بررسی شد.
در بخشی از این سند آمده است: مسئولیت اجرایی سازی 
سند ملی موسیقی بر عهده کمیته تخصصی این سند 
است که پس از این شورای ملی موسیقی کشور نامیده 
می شــود. ریاســت این کمیته بر عهده وزیر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی و اعضای این کمیته شامل معاون امور 
هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، معاون صداوسیما، 
معــاون وزیر علــوم و آموزش و پــرورش، نمایندگان و 
اســاتید حوزه علمیه، مدیران سه نهاد موسیقی کشور 
شامل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
مرکز موســیقی حوزه هنری و دفتر موسیقی سازمان 
صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران است. پنج نماینده 
از میان اصناف، دانشگاهیان و چهره های برجسته حوزه 
موسیقی به پیشــنهاد وزیر فرهنگ از دیگر اعضای این 

شورا خواهند بود.
حســن مســلمی نائینی رییــس جهاد دانشــگاهی، 
عبدالحسین کلانتری معاون فرهنگی وزیر علوم تحقیقات 
و فناوری، محمدرضا جعفری جلوه مشاور رییس سازمان 
صداوسیما، محمدرضا حســنایی رییس دانشگاه هنر، 
محمدحسین ساعی عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
محمدعلی رجبی دوانی پیشکســوت هنرمند هنرهای 
تجســمی در این جلســه حضور داشــتند و نظرات و 

پیشنهادهای خود را ارائه کردند.
پیش از این مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از بررســی نهایی متن پیش نویس سند 

موسیقی توسط شورای هنر خبر داده بود.

 شعر فارسی 
روی دیواره خیابان امیرکبیر

ابیات معروف استاد سخن، سعدی بر دیواری در خیابان 
امیرکبیر نقش بست. این دیوارنگاره در مساحت ۲۱۳ متر 

مربع برگرفته از نگارگری ایرانی  و خطاطی است.
به تازگی از دیوارنگاره  جدیدی در تهران رونمایی شد. این 
دیوارنگاره با تاکید بر نگارگری های کهن فارسی صورت 
گرفته و بر دیواره ای در خیابان امیرکبیر نقش بسته است. 
در میان نقوش این دیوارنگاره ابیات معروف استاد سخن، 

سعدی از مشاهیر بزرگ قرن ۷ هجری دیده می شود.
»بنی آدم اعضای یکدیگرند/ که در آفرینش ز یک گوهرند
چو عضوی به درد آورد روزگار/دگر عضوها را نماند قرار«

بر اســاس آنچه که سازمان زیباسازی شهر تهران گفته 
است، این دیوارنگاره را رضا الوند – هنرمند - در مساحت 
۲۱۳ متر مربع نقش زده اســت. این نقاشــی دیواری 
برگرفته از نگارگری ایرانی، خطاطی و شعری از  سعدی 
شیرازی ملقب به »استاد سخن« از مشاهیر بزرگ قرن ۷ 
هجری است.دیوارنگاره هایی از این دست، پیش تر هم از 
سوی سازمان زیباسازی شهرداری تهران و دیگر شهرها 
در معابر شهری در شهر به کار گرفته شدند؛ آن ها با بهره 
گرفتن از عناصر فرهنگی روزمره، فرهنگ ایران باستان، 
اشعار، آیات قرآن، احادیث و... از اشکال رواج هنر و ادب 
ملی محسوب شده و با تاثیرات بصری، آفرینش زیبایی و 
هماهنگی فرم و ریتم نقش ارزشمندی در ایجاد هویت 

بصری در شهر ایفا می کنند.

 کمدی موزیکال »هولیا« 
بر پرده سینماها

فیلم ســینمایی کمــدی موزیــکال »هولیا« به 
کارگردانــی مرتضــی آتــش زمــزم روی پرده 
سینماهای کشور می رود. به نقل از روابط عمومی 
پروژه، »هولیا« که فیلمبرداری آن در اســتانبول 
ترکیه و ایران انجام شده، پس از چند بار وقفه در 
اکران، از چهارشــنبه )۲۹ شهریور( در سینماهای 

سراسر کشور به نمایش درخواهد آمد.
»هولیا« داســتان جگرِ زنی است که اشتباهی به 
یک گنــده لات محل پیوند می خورد  و گنده لات 

جگردار محل را دگرگون می کند!
در این فیلــم موزیکال هفت ترانــه خاطره انگیز 
ایرانــی و خارجــی در فضایی فانتزی از ســوی 
محمدرضــا هدایتی و زنــده یاد علــی انصاریان 

بازخوانی شده اند.
پوریا پورسرخ، محمدرضا هدایتی، علی انصاریان، 
مریــم امیرجلالی، بهراد خرازی و با حضور محمد 
فیلی و افشــین ســنگ چاپ، مجید شــهریاری، 
شــراره رخام، شــیوا خسرو مهر، شــیوا طاهری، 
مهدی امینی، علی کوچولو، مهدی حسینی، مریم 
نقیب، هدی اســتواری، شــیما جوهری و مسعود 
حقــی بازیگران فیلــم بوده و ویلمــا الس بازیگر 
آلمانــی الاصل معروف ســینما و تلویزیون ترکیه 
و هولیا دیکن دیگــر بازیگر ترکیه ای در این فیلم 

ایفای نقش کردند.
»هولیا« بــه تهیه کنندگی مرحوم ایرج تقی پور و 
مرتضی آتش زمزم تولید شده است. پخش فیلم را 
رســانه فیلمسازان با مدیریت حبیب اسماعیلی بر 

عهده خواهد داشت.

 »تیم برتون« هوش مصنوعی را
 تهدید انیمیشن خواند

تیم برتون در مورد ســبک انیمیشن خودش که 
از ســوی هوش مصنوعی اجرا شده، گفت که این 

شیوه مثل رباتی است که انسانیت را می گیرد.
به نقــل از هالیوود ریپورتر، تیــم برتون که برای 
خلــق شــخصیت ها و فیلم هایی با ســبک کاملا 
متمایز مشــهور اســت، درباره هوش مصنوعی و 

تهدید آن برای انیمیشن صحبت کرد.
وی به تازگی در مصاحبه بــا ایندیپندنت، درباره 
»بازفید« که در ماه جولای منتشــر شد و در آن 
هوش مصنوعی نشان می داد اگر فیلم های دیزنی 
توسط برتون کارگردانی می شد، چه شکلی بودند، 

حرف زد.
این کارگردان نامدار گفت: آنها از هوش مصنوعی 
خواســتند نمونه کارهای من از شــخصیت های 
دیزنی را خلق کند! نمی توانم احساســی را که به 
شــما می دهد، توصیف کنم. مرا یاد وقتی انداخت 
که می گویند؛ عکس من را نگیر چون روح شــما 

را می گیرد.
در این فیلم هوش مصنوعی »الســا« از انیمیشن 
»یخ زده«را با چهره ای ســفید که لباســی مشکی 
پوشیده و در جنگلی که جن زده به نظر می رسید، 
تصویــر کــرده اســت. همچنین چهــره آرورا از 
انیمیشــن »زیبای خفته« را با چهره ای مشابه که 
روی گونه هایش بخیه دارد و با لباسی تیره و بلند 

دراز کشیده تصویر کرده است.
برتون اذعان کــرد برخی از خلاقیت ها »بســیار 
خوب« هستند، اما کاری که هوش مصنوعی انجام 
می دهد این است که چیزی از روح شما می مکد. 
چیزی از روح یا روان شــما می گیرد که بســیار 
ناراحت کننده است، مثل رباتی است که انسانیت 

و روح شما را می گیرد.
اســتفاده از هوش مصنوعــی در هالیوود به یک 
بحث مداوم در سراســر این صنعت بدل شــده و 
این روزها بسیاری خواستار محافظت در برابر این 
فناوری هستند. همین موضوع یکی از دغدغه های 
اصلی بازیگران و نویســندگانی اســت که پس از 
شکست مذاکرات با اســتودیوها و پخش کننده ها 
برای قرارداد جدید دست به اعتصاب زدند و هوش 
مصنوعی دقیقا یکی از مباحثی بود که درباره اش 

توافقی به دست نیامد.
در این مصاحبه، برتون همچنین درباره چگونگی 
ساخته شدن فیلم های بزرگ استودیویی به عنوان 
یک تجربه طاقت فرســا صحبت کــرد و گفت که 
همه تلاشش این است در تمامی پروژه هایش روی 

نکات مثبت تمرکز کند.
وی افزود: برای من ســخت است که بعد از اتمام 
کار، آن فیلم هــا را ببینــم، زیرا حــس می کنم 
از آن هــا رهایی پیدا نمی کنم. امــا از کار با همه 

دست اندرکاران لذت می برم.
این فیلمساز همچنین به »بیتل جویس۲« اشاره 
کرد و گفت واقعا از آن لذت برد. وی افزود: سعی 
کردم همه چیــز را کنار بگذارم و به اصل کار با 
آدم های خوب و بازیگران و عروســک ها تمرکز 

کنم.
برتون یادآوری کرد که فیلمبرداری دنباله  »بیتل 
جویــس« با بــازی مایکل کیتــون، وینونا رایدر، 
کاتریــن اوهارا، جنا اورتگا و ویلم دفو تقریبا پیش 
از اعتصاب ها به پایان رســیده و وی امیدوار است 

پس از اعتصاب بتواند فیلم را تمام کند.

همدلی| مراسم تشــییع پیکر شمس آقاجانی 
با حضور جمعی از شــاعران و دیگر اهل قلم در 
خانه هنرمندان برگزار شد. مراسم تشییع پیکر 
این شــاعر و منتقد ادبی روز دوشــنبه )بیستم 
شــهریور(  با خوانش شــعری که آقاجانی برای 
رضا براهنی ســروده بود و با صدای او آغاز شد. 
در ادامه مراسم عباس حبیبی، مریم  حسین زاده، 
هرمز علیپور، محمد آزرم، مظفر رویایی، کیمیا 
ســعیدی، امیرمحمد تفتی، رویا تفتی و بامداد 

آقاجانی سخن گفتند.
عباس حبیبی از دوستان شــمس آقاجانی در 
ســخنانی در این مراســم گفت: این که شمس 
شاعری خوب و انسانی فرهیخته و با سعه صدر  
بوده، چیزی نیست که من بخواهم بگویم. فقدان 
او در ۵۵ ســالگی، ضایعه ای برای شعر ماست.او 
ادامه داد: بزرگانی چون شاملو، براهنی و رویایی، 
بهترین کارهای شــان را در سنین بالا نوشته اند؛ 
۵۵ تا ۶۰  سالگی دوره پختگی نویسنده و شاعر 
است که می تواند خود را به ادبیات معرفی کند 
اما این اتفاق برای شمس نیفتاد.مریم حسین زاده، 
شاعر و همسر محمد مختاری به عنوان سخنران 
بعدی مراسم در ســخنانی گفت: هنوز باور این 
لحظه که این جا ایســتاده ایم و ایستاده ام، برای 
همه ما سخت اســت، این که باور کنیم که باور 
نمی کنیم شــمس آقاجانی کنار ما نایستاده که 
ایستاده است.او با گفتن تسلیت به رویا تفتی و 
بامداد آقاجانی، ادامه داد: تسلیت به اهالی شعر 
و ادب و فرهنگ که شاعر و منتقدی را از دست 
دادند که هنوز حرف های تازه بســیاری داشت. 
هنوز بیشترین شعرهایش را نسروده بود. تأملات 
و تخیلاتش در جســت وجوی نقد شعر معاصر 

نیمه کاره ماند. دریغا و دریغا...
حســین زاده ســپس گفت: در طول سال ها 
نشست و برخاست با شــاعران، ندیدم کسی 
این طــور  بی پیرایــه با دل و جــان هرآن چه 
آموخته و کشــف کرده، یا درحال کشف آن 
است چنین با شور و هیجان در طبق اخلاص 
بگذارد و قسمت کند. شمس آقاجانی با تمام 
وجودش شــاعر بود و عاشــق کشــف کلمه. 
با چشــم ها و دســت هایش شــعر می خواند. 
معشوقش شعر بود و مخاطب اصلی شعر بود.

این شاعر سپس اظهار کرد: هنوز زود بود، خیلی 
زود بود که شــمس نباشد و کارهایی را که قرار 
بود بکند، نکند. چگونه طاقت آوریم جوانمرگی 
شاعران خوبمان را؟ هر روز ادبیات و شعر یتیم تر 

می شود.
فقدان زیانبار است

هرمز علی پور، شــاعر نیز بــا تأکید بر این که به 
شدت عزادار است، گفت: برخی از شاعران علاوه 
بر شــعر در جان آدمی نیز می نشینند، شمس 
از شــاعرانی بود که فقدانش برای جامعه ادبی و 
شعری ایران سخت و زیانبار است. وقت رفتنش 

نبود اما ما وقت رفتن را تعیین نمی کنیم.
محمد آزرم، شاعر و منتقد ادبی نیز در سخنانی 
مکتوب گفت: حرف زدن از »شــمس آقاجانی« 
بــرای بدرقه و مشــایعت پیکــرش چیزی از 

سنگینی سوگش برای من کم نمی کند. شمس 
بر صحنه ای ظاهر شــده که با آن آشنا بود، هر 
شاعر راستینی با مرگ آشناست. مرگی که دمادم 
و بی وقفه، در هر بار نوشــتن شعر، وجود شاعر 
را تحت تاثیر قــرار می دهد و اکنون تمام وجود 

شمس را دربرگرفته است.
او با بیان این که درک فقدان شمس، کار ساده ای 
نیست، گفت: شمس نه از صحنه ناپدید شده و نه 
آن را ترک کرده است. کلماتش به ما می گوید من 
زنده مانده ام پس هستم. اگر دقت کنیم همه چیز 
آن جاســت، در کلمات او، همه چیز به شکلی از 
شعر بازمی گردد. شعرش به ما می گوید من قادر 
بــه زنده ماندنم، قادر به بودن و زیســتن، فقط 
پنهان شــده ام. شمس با شعرش به ما می گوید 
زیستن، همچون مرگ، چیزی نیست که کسی 
آن را بیاموزد. تمام آنچه می توانیم انجام دهیم، 
ظهور و بروز توامان آن است. چون هر کسی وارد 
صحنه مرگ می شود خود را برای برداشتن قدمی 
به ماوراء آماده کرده اســت و هر بازمانده ای که 
موقتا زنده مانده، باید غیبتِ از دست رفته را طاقت 
بیاورد.آزرم ســپس گفت: بخشی از زندگی شعر 
پسامدرن فارسی در شکل شعر شمس آقاجانی 
که مســیری بلند و پرمایه از خود زیستمند آن 
است امروز پایان یافته تا در حکم محتوای زبان 

فارسی باشد.
یادگار فراموش نشدنی شمس

در ادامه مراســم مظفر رویایی، شــاعر با اشاره 
به آغاز شــاعری شــمس آقاجانی گفت: به نظر 
خیلی ها و من، کارهــای اجرایی و کارگاهی که 
شــمس برای نشو و نمای شعر و با سلیقه خود، 
انجام داد خدمتی بزرگ و یادگار فراموش نشدنی 
شمس است. مرحوم شــمس به امر مهمی در 
ادبیات معاصر ایــران پرداخت که لازم بود و آن 
ایجاد بنیادهای نظریه پردازی به صورت شاخه ای 
از نظریه پردازی شعر نیما و قبل از آن است. البته 
دیگرانی چون براهنی و آتشی و رویایی نیز به این 
موضوع پرداخته بودند اما شــمس با دیدگاه ها و 
سلیقه های نظری و تفکراتی که من آن ها را نوعی 
بدعت  و نوآوری در شعر می دانم، به آن استقرار 

داد. او تفکر جدیدی را ایجاد کرد.
او با تأکید بر این که شمس آقاجانی به نظریه ها 
و تبیین آن ها وسعت داد، گفت: شمس آقاجانی 
امکان جدیدی به شــاعران داده که فقط شــعر 
نگویند بلکه به دانش نظری و شــناخت شعر از 

مضمون و محتوا تا وزن دست پیدا کنند.
رویایی یادآور شد: شاید اغراق باشد اما باید بگویم 
آقاجانی با تشکیل کارگاه ها، رواقی کردن شعر را 
پیش برد. او به جای گفتن و شــنیدن به شعر 
چهره رواقی  داد و بیش از دیگران با سینه فراخ 
و باز به حرف های شــاعران جوان گوش می داد. 
آزمون  و خطا در شعر و تخیل و ماندگاری شعر 

از نوآوری های دیگر او بود.
کیمیا سعیدی از شاگردان کارگاه شمس آقاجانی 
فقدان او را خسران بزرگی برای ادبیات و خواند 
و افزود: شــمس برای ۱۵ ســال آینده کاری را 
برنامه ریزی کرده بود و رویاهایی داشت که برای 
تحقق بخشیدنش فرصت پیدا نکرد.امیرمحمد 
تفتی، برادر همسر آقاجانی نیز با تسلیت گفتن به 
حاضران در سخنانی گفت: از دست رفتن شمس 

برای ادبیات امروز فاجعه بود، نه ضایعه.
داغدار مضاعف

رویا تفتی، شاعر و همسر شمس آقاجانی هم در 
سخنانی گفت: این اتفاق سریع افتاد و هنوز در 
شوک هستم. من داغدار ساده نیستم بلکه داغدار 
مضاعفم؛ داغدار همســرم، داغدار پدر فرزندم و  
داغدار ادبیات هســتم. من داغدار چندگانه ام و  

نمی دانم چه فریادی بزنم و چه باید بکنم.
او ســپس از آشنایی و ازدواج و مسیری که طی 
کرده بودند گفت و اظهار کرد: شــمس پس از 
بازنشســتگی خوشحال بود که دستش باز شده 
و می تواند بنویسد. من هیچ گاه فکر نمی کردم که 
شمس قبل از من برود و یکی از آرزوهایم این بود 
که شمس بعد از من برود زیرا  راوی بهتری بود 
و بهتر از من می توانست در سوگ  من حرف بزند. 
این اتفاق فاجعه بزرگی بود، نمی دانم چه بگویم. 
تماس هیچ مجله و روزنامه ای را رد نمی کرد. او 
چرک نویس نداشت زیرا  ذهنش منسجم و پخته 

بود، می نوشت اما ویرایش نمی کرد.

تفتی با اشــاره به این که جلد سوم از مجموعه 
رمز دهــان او مجــور گرفتــه و دو مجموعه 
چاپ نشــده نیز دارد، گفت: من هنوز فرضت 
نکــرده ام تا لپ تاپ او را بــاز کنم و ببینم کار 
دیگری دارد یا نه، اما می دانم زحمت ویرایش 
بر آثارش را بر روی دوش ما نینداخته اســت. 
ضایعه وحشتناکی بود. خیلی بی معرفتی کرد 
و  زود رفت، نمی دانم می توانم ببخشم یا نه. به 
همه مان تسلیت می گویم.بامداد آقاجانی فرزند 
شمس آقاجانی نیز در پایان در سخنانی گفت: 
اگــر چند روز پیــش می گفتند جنگ جهانی 
ســوم رخ خواهد داد، بیشتر احتمال می دادم 
تــا این که بخواهــم در  این مراســم صحبت 
کنم. پدرم زندگی را دوســت داشت، علاقه و 
امید و انگیزه داشــت تا با بازنشستگی بیشتر 
کتاب بنویسد اما همه چیز در عرض چند روز 
به هم ریخت. به گزارش ایســنا، بعد از مراسم 
بدرقه در خانه هنرمندان، پیکر این شاعر برای 
به زادگاهش، فریدون کنار منتقل  خاکسپاری 
می شــود تا سه شنبه )۲۱ شــهریور( به خاک 

سپرده شود.
مراسم تشییع پیکر شــمس آقاجانی با حضور 
افرادی همچون رویا تفتی )شــاعر و همسرش(، 
هرمز علی پور، حافظ موســوی، شهاب مقربین، 
حســین ســناپور، محمد آزرم، کامیار عابدی، 
علیرضا آدینه، هادی حسینی نژاد، رضا عامری، 
محمد آشور، علی قنبری،  فرخنده حاجی زاده،  
فرهاد عابدینی، آیت دولتشاه، کاوه فولادی نسب 
عباس حبیبی بدرآبادی، پوریا ســوری، حجت 
بداغی، محسن بوالحسنی، علیرضا بهنام، اعظم 

کیان افراز و محمود معتقدی همراه بود.
شمس آقاجانی متولد سال ۱۳۴۷، شاعر و منتقد 
ادبی و از شــاگردان کارگاه رضا براهنی در دهه 
۷۰ بود که روز جمعه )۱۷ شهریورماه( به دلیل 

عوارض کرونا از دنیا رفت.
»ســخن رمز دهــان«، »مخاطــب اجباری«، 
»درس هــای ادبــی«، »چــرا آخریــن درنــا 
بازمی گردد«، »راوی دوم شــخص« و »گزارش 

ناگزیری« از آثار این شاعر و منتقد ادبی است.

بدرقه شمس آقاجانی به سوی خانه ابدی 

ضایعه ای برای شعر
رویداددریچه

همدلی| قربان نجفی کارگردان فیلم ســینمایی »فصل ماهی 
سفید« ضمن اشاره به دلایل ناکامی این فیلم در اکران عمومی از 

لزوم توجه بیشتر به احیای سینمای اجتماعی ایران گفت.
قربان نجفی بازیگر سینما که به تازگی فیلم »فصل ماهی سفید« 
را به عنوان اولین تجربه کارگردانی خود روی پرده سینماها داشت 
در گفت وگو با مهر، درباره این فیلم توضیح داد: همین ابتدا باید 
از حبیب اسماعیلی تشکر کنم که به عنوان پخش کننده در این 
شرایط پای فیلم آمد و آن را اکران کرد. با این حال اما اکران فیلم 
از چند منظر تحت تأثیر شرایط قرار گرفت. آقای اسماعیلی خیلی 
تمایلی به تبلیغ برای فیلم نداشتند و معتقد بودند که فیلم باید 
خودش بفروشد، در حالی که واقعیت این است که هیچ فیلمی 
خودش به تنهایی نمی تواند فروش کند. هر فیلمی در هر شرایطی، 

حتی با حضور بزرگ ترین ستاره ها هم نیاز به تبلیغات دارد.
وی ادامه داد: فیلم »فصل ماهی سفید« فیلم کم ستاره ای نبود و 
چهره های شناخته شده ای از سه نسل مختلف در آن ایفای نقش 
کرده بودند اما تبلیغات مناسبی برای فیلم صورت نگرفت. این در 
حالی اســت که برخی از همین فیلم های روی پرده، شبکه های 
ماهواره ای را با تبلیغات خود قرق کردند و خبر داریم که عوامل 
یک فیلم ۲۵۰ هزار دلار برای خرید باکس تبلیغات در یکی از این 

شبکه های ماهواره ای هزینه کردند.
نجفی با اشــاره به دیگر شرایط نامناسب برای تبلیغ فیلم خود 
گفت: شــخصاً برای بیلبوردهای تبلیغاتی فیلم پیگیر شدم اما 
بیلبوردی به فیلم ما ندادند. به شدت هم اذیت کردند. حتی گفتند 
ما به فیلم های فرهنگی بیلبورد می دهیم اما فیلم تو تجاری است! 
این در حالی است که فیلم ما یک اثر فرهنگی است و شهرداری 

موظف به حمایت از آن بود اما متأسفانه این نگاه وجود نداشت.
کارگردان »فصل ماهی سفید« درباره این فیلم تأکید کرد: این 
فیلم برداشت و اقتباسی کاملاً ایرانی شده از نمایشنامه »باغ آلبالو« 
اثر چخوف است و مسائلی که در آن طرح شده هم مسائلی کاملًا 
فرهنگی، محیط زیستی و ملی است. این فیلم به مسئله مهاجرت 
و حتی معضل تغییر کاربری برخی شالیزارها و قطع درختان هم 
اشــاره دارد. اتفاقاً از جایی به بعد متوجه شــدیم، فیلم به دلیل 
مسائلی که درباره میهن و خاک میهن مطرح می کند، باب طبع 
بعضی ها نیســت. عده ای این فیلم را دوست نداشتند که اتفاقاً 
قدرت لابی بالایی هم دارند و حدس من این اســت که فیلم از 

طرف این افراد هم لطمه خورد.
قربان نجفی درباره ترکیب بازیگران فیلم و عدم تأثیرگذاری آن ها 
بر بهبود فروش فیلم در گیشه هم گفت: این یک واقعیت است 
کــه بازیگر به تنهایی نمی تواند فروش یک فیلم را تضمین کند 
اما درباره »فصل ماهی ســفید« نکته مهمتر این بود که اساساً 
کســی نمی دانست که فیلم اکران شــده است! یکی از دوستان 
خبرنگار چند روز پیش تمــاس گرفت و گفت من تازه متوجه 
اکران فیلم شــما شدم و گفتم وقتی شما به عنوان یک خبرنگار 
امروز فهمیده اید، دیگر از مخاطبان و مردم چه انتظاری می توان 
داشــت!؟ وقتی آدم ها نمی دانند فلان فیلم در حال اکران است، 
دیگــر از کجا می خواهند بدانند که فلان بازیگر هم در آن بازی 

کرده است؟
وی با اشاره به شرایط سانس بندی فیلم ها در اکران هم بیان کرد: 
سانس هایی که به فیلم ما تعلق گرفت بسیار پراکنده و محدود بود. 
فرض کنید مخاطبی هم بوده باشد که تصمیم داشته فیلم ما را 
ببیند، طبیعتاً اولین اقدامش جستجو در جدول اکران سینماهای 
اطراف خود است. وقتی می بیند هیچ سینمای نزدیکی فیلم را 
در حال اکران ندارد، قطعاً منصرف می شــود. یک فیلم باید در 
سینماهای مختلف فرصت و شانس دیده شدن داشته باشد. این 
هم عامل دیگری بود که باعث شد نگذارند فیلم ما آنگونه که باید 

دیده شود.
نجفی درباره دغدغه شخصی اش برای اقتباس از نمایشنامه »باغ 
آلبالو« هم گفت: دغدغه اصلی من تغییر کاربری برخی زمین ها 

با هدف آپارتمان سازی بود و با توجه به شناخت قبلی ام از »باغ 
آلبالو« که پیش تر حتی به عنــوان بازیگر تجربه اجرای آن را به 
کارگردانی اکبر زنجانپور روی صحنه تالار وحدت داشتم، احساس 
کردم چقدر می توان از همین زاویه به موضوعی که مدنظر دارم، 
بپــردازم. تنها کاری که باید می کردم این بود که اتفاقات جاری 

کشور را هم باید در متن اقتباسی ام می گنجاندم.
وی افزود: گاهی اعلام می شــود فیلم کمدی بسازید تا تجارت 
کنیم، آن وقت همه به ســمت ســاخت فیلم کمدی و تجارت 
می روند! دیگر کسی فکر نمی کند که چه بلایی سر سینمای ملی 

ما می آید.
این بازیگر و کارگردان با تأکید بر لزوم حفظ سینمای ملی گفت: 
برخی از آثاری که به اســم کمدی روی پرده است، اساساً فیلم 
نیستند. این فیلم ها جای سیرک را گرفته اند! چون سیرک هم 
برای خنداندن مردم نیســت اما این فیلم هــا کار آن ها را انجام 
می دهنــد. این در حالی اســت که ما در تاریخ ســینمای خود 
فیلم های اجتماعی بسیار مهم و تأثیرگذاری داشته ایم که خیلی از 
آن ها با اقبال مخاطب هم مواجه شدند. بپرسیم چه شد که ناگهان 
وضعیت سینمای اجتماعی ما اینگونه شد؟ این وضعیت بد، تقصیر 

خود ما هم است.
نجفی تأکید کرد: ســینمای اجتماعی می تواند کارکرد مدرسه 
را در جامعه ما داشــته است و باید مانند یک میراث ملی از آن 
صیانت کنیم. سیاست گذاران ما نباید به این سینما بی توجه باشند 
و وزارت ارشــاد هم باید از این سینما حمایت کند. همان گونه 
که زمانی برای تبلیغات فیلم ها قانون های حمایتی گذاشته بودند، 
امروز می توانند سیاست های حمایتی را اجرا کنند. اما متأسفانه 

نمی خواهند حمایت کنند.
کارگردان »فصل ماهی سفید« در پاسخ به اینکه شرایط اکران 
اولین ساخته اش باعث شده است مسیر کارگردانی را همچنان 
ادامه دهد یا خیر؟ گفت: سینما حرفه ماست. در این عرصه هم 
خیلی تفاوتی میان بازیگری و کارگردانی قائل نیســتم. در هر 
موقعیتی به صورت کامل درگیر یک پروژه می شوم. هم در مقام 
بازیگر بایــد کار را از آن خود کنم و هم در مقام کارگردان تمام 
انــرژی ام را برای یک کار می گذارم. کار من در هر صورت همین 
است، حتماً کار هنری را ادامه می دهم و اگر روزی احساس کردم 
کار هنری در این کشور ارزشی ندارد، سراغ دست فروشی می روم!

هیچ کس از اکران فیلم قربان نجفی باخبر نشد

هزینه 250 هزار دلاری عوامل یک فیلم برای تبلیغ در ماهواره!


